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KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL

Bevezetés

Kedves Testvérek! Nagypéntek van. Nagy lehetőséget kaptunk az Istentől,  mert az ember 
szembesülve Krisztus keresztjével önmagára találhat. Ennek a mai napnak ez a lehetőség az 
üzenete. Nem véletlen, hogy ezen a mai napon nincs szentmise, hiszen Jézus sírban pihen. A 
szentmise  Jézus  áldozata.  Tegnap  az  utolsó  vacsora  alkalmával  elbúcsúzott  Jézus  a 
tanítványaitól,  a  világtól  egy  szentmise  keretében.  Holnap  már  ünnepelünk,  a  feltámadt 
Jézussal ünnepelünk, és ez az ünneplés a világ végéig tart. Szükségünk van arra a forrásra,  
ami a kereszt tövén fakad. Ez a forrás azt a lelki erőt adja nekünk, amelyre szükségünk van 
ahhoz, hogy meg tudjuk őrizni ebben a világban az Isten ajándékozta emberarcunkat. 

Ezen a mai napon igeliturgiát tartunk. Ez az egyik része az ünneplésünknek. Az ige az Isten 
szava  a  világban.  Szavak  özöne  éri  el  az  embert.  Szeretnénk  fogékonnyá  válni  az  Isten 
szavára. Aztán leleplezzük a keresztet és ezelőtt a kereszt előtt mindegyikünk egy pillanatra 
megállhat  és  föltekinthet  Arra,  Akit  értünk  átszegeztek.  Majd  a  szentáldozás  ennek  az 
ünneplésnek a harmadik része, mert ma is szükségünk van az éltető kenyérre, arra a kenyérre 
különösképpen is, ami a lelki erőnket hozza el. 

Szeretettel  hívom a  testvéreket  erre  a  nagyon  szép  együttlétre.  Akár  azt  is  mondhatnám, 
megsiratjuk Jézust, aki szeretetből adta oda az életét és egy nagy döntésre szólít fel. Ez az 
önmagunkra találást jelenti, fölismerni azt, hogy ez az út az egyetlen, nincs más. Ahogy ezt 
tegnap üzente általam a kedves jó Testvéreknek az Isten: a szeretet útja, amely elvisz a másik  
emberhez, az áldozat útja. Nincs más út, csak ez vihet közel egymáshoz. Aki ezt az utat nem 
vállalja, ahogy fájdalmasan állapítottuk meg tegnap, az arra kárhoztatja magát, hogy egész 
élete során önmagát szeresse. Szükségünk van Isten szeretetére, aki értünk Isten. Szükségünk 
van egymás szeretetére, mert ez azt ígéri nekünk, hogy egymásért élünk. Induljunk el nagy 
lelkesedéssel ezen az úton. 

Igeliturgia

Kedves Testvérek! A szeretet áldozatba öltözködik. Akit szeretünk, azért örömmel hozunk 
áldozatot, sőt még keressük is a lehetőséget, hogy minél nagyobb erőfeszítés kelljen ahhoz,  
mintegy  demonstrálva  a  szeretetünket  és  az  összetartozásunkat.  Jézus  szenvedéstörténetét 
kísérjük végig és közben tanuljuk a titkot. Szenvedni csak szeretetből érdemes. 

Persze van olyan szenvedés, amit mások osztanak az emberre. Ilyen egy háború, ilyen egy 
tömegkatasztrófa, ilyen egy természeti katasztrófa, ilyen lehet egy világjárvány. Az ember 
ilyenkor túlélésre rendezkedik be. A szeretet nem a túlélés művészete – az élet művészete. 
Krisztus  tanít  bennünket,  aki  szenvedett  értünk,  hogy  új  élet  lehetőségét  villantsa  föl 
a számunkra.

A MI URUNK JÉZUS KRISZTUS KÍNSZENVEDÉSE Szent János szerint
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Kedves Testvérek! Oly sokszor kérik a bajban lévő emberek: imádkozzon értem. Értjük-e, 
tudjuk-e, hogy vajon mi fogalmaztatja meg ezt a kérést. Nyilvánvaló, a bajban lévő ember az 
Isten felé keresi az utat vagy az Isten felé fordul, felőle akar tájékozódni. Gondoljunk erre 
akkor,  amikor  imádságot  kérnek  tőlünk.  Nagy  felelősség  erre  igent  mondani,  mert  az 
imádságban az  ember  Isten  kezébe  helyezi  annak az  embernek a  sorsát,  aki  ezt  a  kérést  
megfogalmazta. 

Most egyetemes imádságok következnek. Valójában a világot tesszük vissza az Isten kezébe, 
hiszen  a  világ  az  Isten  teremtménye.  Tegnap  szintén  utaltam  erre  az  utolsó  vacsorai 
szentmisén, amikor Jézus a kenyeret meg a bort veszi kezébe. Jelképesen az Isten teremtette 
világgal létesít kapcsolatot. Hiszen a teremtett világ vissza akar fordulni a teremtőjéhez, mert  
a világ Isten kezében van otthon. Nekünk egyetlen lehetőségünk van: hogy egymás életét 
Isten kezébe ajánljuk. Most figyeljünk azokra, akikre ilyen szívvel gondolunk.

Egyetemes könyörgések 

Kedves Testvérek! Ennek a mai estének az egyik csúcsélménye az, ami most következik. A 
keresztet leleplezzük. Talán jobb, ha azt mondom, a keresztet magunk fölé emeljük. Hiszen az 
élet  fájáról  van  szó és  ennek  a  fának  a  gyümölcse  az  élet,  amely  visszavezet  bennünket 
Istenhez,  akinek  a  képére  teremtettünk  és  visszavezet  egymáshoz,  hiszen  Isten  egymásra 
bízott bennünket, sorsunk egymás kezében van. Ha ezt az új életet szeretnénk megvalósítani – 
egyébként  ezért  születtünk,  hogy ebben beteljesedjen a  mi  életünk –,  akkor  most  figyelő 
szívvel forduljunk az élet szerzőjéhez, aki halálával új életünk szerzője. Hiszen akiért halni is 
kész az ember, az boldog ember, mert életét táplálja az ember szeretete. Jézus tanított erre.

A kereszt leleplezése

Kedves  Testvérek,  bátorítalak  Benneteket,  jöjjetek  és  álljunk meg egy pillanatra  Krisztus  
előtt.  Hiszen  a  harmadik  évezredben  jó  lenne  sok  mindent  magunk  mögött  hagyni, 
legfőképpen a 20. század bálványait.  Ott,  ahol minden erővel nem akarták ezt a századot 
elengedni, ott megmaradtak ennek a századnak a bálványai. Pedig egy kegyetlen 20. század 
van mögöttünk, amikor is szemétdombra kerültek ennek a századnak azok az ígéretei, ennek a 
századnak azok a hívásai, amelyektől oly sokat várt a világ. Ezek ma a világ előtt valóban a 
szemétdombon vannak. Ez a tudomány, a haladás és a világbéke. 

A 20. század bebizonyította, hogy ezek a bálványok nem az ember javát szolgálták. A 20. 
században a tudomány és a haladás által kitervelt eszközökkel oly sok szenvedést okoztunk 
egymásnak – elsősorban az első és a második világháborúra gondol az ember –, amik minden 
illúziónkat lesöpörtek. A tudomány meg a fejlődés meg a béke hangoztatása rabul ejtette a 
tőlünk  –  most  Európára  gondolok  csak  –  a  tőlünk  nyugatra  lévő  Európát.  Ragaszkodtak 
ezekhez a bálványokhoz. Nekünk egy kicsit – bármilyen furcsa, amit mondok – a kommunista 
évtizedekben jobb volt a helyzetünk, mert mi nem lettünk a jólétnek az áldozatai. 

A  tudomány  témája  a  tárgyak,  a  dolgok.  A  tudomány  nem  tud  semmit  valójában  az 
ember sorsát illetően megjeleníteni. Ezen természetesen nem azokra az értékekre gondol az 
ember, amik a tudománynak a gyümölcsei. Csakhogy az ember lényege az, hogy szabad, és a 
tudomány nem tud mit kezdeni a szabad emberrel. Ha a haladásnak a mítoszára gondolok, 
amely mindig egy földi paradicsomot ígér olcsó áron, ezek nem valósultak meg. 

És éppen ezért állunk meg ezen a napon, Nagypénteken a kereszt előtt. Mert a világ történik, a 
kereszt pedig: áll. Egyszerűen azért, mert van az embernek szabadsága és van az embernek 
bűne. A szabadság nagy ajándékunk, de a szabadság gyökerénél ott rejtőzködik a bűnnek a 
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csábítása  is.  És  éppen  ezért  nekünk  a  harmadik  évezredben  mindezzel  a  fájdalmas 
hagyatékkal le kell számolni. 

A kereszt természetesen nem a földi paradicsomnak a záloga. A kereszt a belső mennyország 
kulcsa.  És mi ezért  fordulunk a kereszt  felé,  Jézus Krisztus felé,  mert  az ember önmagát 
igazán a kereszttel szembesülve ismerheti meg. Mert az Isten nem azért teremtett szabadnak 
bennünket,  hogy  függetlenek  legyünk  Istentől  és  egymástól.  Nem  azért  teremtett 
Istenképűnek  bennünket,  hogy  istenek  legyünk.  És  éppen  ezért  ha  meg  akarjuk  érteni 
önmagunk életét és egymás életét, akkor tudomásul kell venni, hogy a kereszt tövében az 
ember arcán a bánat könnyei igazolják a jó utunkat.

Ezen a mai estén, most, amikor a kereszt elé jövünk, akkor kérjük az Isten segítségét, hogy 
segítsen  bennünket  abban,  hogy  az  életünket  jól  ismerjük,  jól  értelmezzük  és  az  emberi 
szabadságnak azzal a lehetőségével szembesüljünk a kereszt tövében, hogy Jézus Krisztus 
segítségével a szabadságunkat arra használhatjuk, amire kaptuk. Hiszen a kereszt ezt a forrást 
nyitja  meg  számunkra,  amit  teológiai  szóval  kegyelemnek  mondunk,  akár  irgalomnak  is 
mondhatjuk. A szabadság lehetőség, de az Isten terveiben az emberi szabadság: szabadság a 
jóra. És ez a jó teszi gazdaggá egyéni életünket, ez a szabadság teszi gazdaggá egymással való 
kapcsolatunkat,  ez  a  szabadság  tudja  szabaddá  tenni  az  emberi  közösségeket  az  élet 
szolgálatában. 

Most hívok mindenkit ez elé a kereszt elé. Először én szeretnék ideállni és a kereszt ítéletét 
magamra  venni.  Majd  utána  Ervin  atya  egyedül.  Aztán  a  ministránsok  kettesével,  a 
legnagyobbak  kezdenek.  Egy  pillanatra  megállunk,  föltekintünk  a  keresztre  és  megyünk 
vissza  a  helyünkre.  Majd  következzenek  az  énekesek,  először  a  férfinép,  utána  az 
asszonyemberek. Utána pedig mindannyian, akik itt vagyunk. Azt szeretném kérni, hogy akik 
magányosok, azok egyedül álljanak itt, akik családjukkal vannak itt, az egész bokor álljon ide, 
az egész család. És majd innen egy kis lelki bátorítást merítve fordulunk az Úr felé. Az élet  
kenyerét könyörögjük Tőle.

Főhajtás a kereszt előtt

Imaszándék a Mi Atyánkhoz

Kedves  Testvérek!  Minden emberi  találkozás  kockázatot  jelent,  hiszen  a  találkozó ember 
otthont készít a másiknak. Hogy mit jelent együtt élni közös otthonban, ismerjük. És ezt a 
kockázatot, amit Jézus Krisztus a hit erejében kínál fel nekünk, az áldozatos szeretettel tudjuk 
elviselni.  Ez  a  mostani  találkozás  minden  kockázattól  mentes:  Jézust  engedjük  be  az 
életünkbe, Jézust, aki értünk lett emberré. Imádkozzunk, ahogy ő tanított minket imádkozni.

 Mi Atyánk…

Befejezés

Kedves  Testvérek!  A  holnapi  nap  este  ünnepeljük  Krisztus  feltámadását.  Az  új  életet 
köszöntjük, hiszen rendezhetjük a kapcsolatunkat azzal az Istennel ebben az új életben, aki 
értünk  Isten.  Félhetünk-e  egy  ilyen  kapcsolattól,  amelyben  az  isteni  fél  a  mi  javunkat 
szolgálja, mégpedig isteni hatalommal, az ember minden törekvését felülmúló erővel? 

Holnap este 7 órakor kezdjük a Feltámadás ünneplését és tartjuk meg az ünnepi szentmisét  
abban  a  szent  várakozásban,  szent  reményben,  hogy  Európa  sorsa  rendeződhet.  Ez  teljes 
egészében rajtunk múlik. Európából az Isten jelenléte hiányzik, az Isten általunk van jelen 
ebben a világban. Ha hiányzik az Isten, akkor ez azért van, mert nem tudjuk megjeleníteni. 
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Azt  gondolom,  hogy  sokkal  nagyobb jelentőséget  kell  tulajdonítani  ennek  a  küldetésnek. 
Hiszen az első keresztény közösség ereje abban állt, hogy fölismerték az emberek, észrevették 
az emberek: nézzétek, hogy szeretik egymást! Rácsodálkoztak az összetartozásukra, amire 
minden ember vágyakozik. 

Holnap számot vetünk és új programmal szeretnénk indulni ebben a harmadik évezredben. 
Nekünk magyaroknak sajátos küldetést szánt az Isten, meggyőződhetünk erről millió történés 
nyomán. Szeretettel jöjjünk holnap a feltámadt Jézussal közös ügyünk kezdetére.

+  Á L D Á S  +
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